
واردات زغال س��نگ از چین در حالی 
ادامه دارد که وضعیت معادن زغال سنگ 
کرمان ه��ر روز بدتر می ش��ود و در کنار 
معادنی که هر روز تعطیل می شوند معادن 
فعال هم توان اقتصادی خود را از دس��ت 
می دهند. »ب��ه تعویق افت��ادن پرداخت 
حقوق کارگران معدن، بسته شدن معادن، 
دپوی زغال س��نگ« اینها تنها بخشی از 
تیترهایی اس��ت که صنعت زغال سنگ 
کرمان طی س��ال های اخیر با آن مواجه 
ش��ده است و به رغم رس��انه ای شدن این 
مش��کلات اما تاکنون چاره اندیشی برای 
رون��ق مجدد معادن کرمان انجام نش��ده 
است و در مقابل، واردات زغال سنگ، رونق 
گرفته و معادن متروک شده اند. مشکلات 
وقتی زیادتر می ش��ود ک��ه کارخانه های 
بزرگ ف��ولاد کش��ور به جای اس��تفاده 

از زغال س��نگ داخلی ترجیح می دهن��د از هزاران 
کیلومتر آن سو تر زغال سنگ مورد نیاز را وارد کنند اما 
اعتنایی به زغال سنگ معادن داخلی نکنند. اینچنین 
است که معادن کرمان هر روز سیاه رخ تر می شوند 
و از س��وی دیگر کارگران چینی در آن س��وی دنیا 
زندگی شان رونق بیشتری می گیرد و در مقابل هر 
روز بر حجم معوقاتی که شرکت زغال سنگ کرمان 
از کارخانه های فولاد می خواهد افزوده می ش��ود اما 
پرداخت نمی شود. یکی از کارگران معدن کرمان که 
7 ماه از آخرین حقوقی که دریافت کرده گذش��ته 
است با گلایه از بی توجهی مسؤولان می گوید: چرا 
کسی به سوال های ما پاسخ نمی دهد و نمی گویند 
چرا در حالی که زغال سنگ داخلی فروش نمی رود 
از چین زغال س��نگ وارد می ش��ود و چرا زمانی که 
پول زغال سنگ استخراج شده و فروش رفته معادن 
شمال کرمان پرداخت نمی شود، ارز کشور به جیب 
معدنکاران چینی می رود. این معدنکار می گوید: از 
مسؤولان انتظار داریم به داد دل معدنکاران برسند، 
چرا یک مس��ؤول پیدا نمی شود از ما بپرسد دلیل 
نارضایتی کارگران معدن های زغال س��نگ کرمان 
چیس��ت؟ چ��را واکاوی نمی ش��ود؟ وی می افزاید: 
ش��ما به امنیت معادن زغال س��نگ نگاه کنید که 
در وضعیت بسیار ش��کننده ای قرار دارد، در حادثه 

پلاسکو بعد از حادثه و کشته شدن آتش نشانان همه 
آمدند و ابراز هم��دردی کردند، چرا قبل از آن این 
اقدامات نشد؟ در معدن های شمال کرمان هم باید 
قبل از بروز حادثه چاره اندیش��ی شود. وی با اشاره 
به بروز حوادث متعدد در معادن زغال سنگ استان 
کرمان گفت: در این حوادث ما کشته هم دادیم اما 
کسی به داد  ما نرسید. وی درباره حقوق عقب افتاده 
هم اظهار داشت: ما 7 ماه است حقوق طلب داریم 
اما هیچ اقدامی نمی ش��ود و کسی هم جواب ما را 

نمی دهد که در نهایت چه خواهد ش��د. این کارگر 
معدن زغال سنگ کرمان گفت: هر جا هم مراجعه 
می کنیم وعده آین��ده را می دهند و می گویند ۴۰ 
میلیارد شرکت زغال سنگ از ذوب آهن طلب دارد و 
این مبلغ 7 ماه حقوق ما کارگران است که پرداخت 
نمی ش��ود. وی افزود: اگر ندارید شرکت را ببندید و 
خیال ما را هم راحت کنید، دیگر نمی توانیم جواب 
7 ماه بی پول��ی را به بچه های مان بدهیم. وی ادامه 
داد: بس��یاری از این کارگران ده ها سال است که در 

اعماق معادن زحمت می کش��ند و دچار 
مشکلات زیاد جسمی و تنفسی شده اند 
و در چنین شرایطی اگر مشکل جسمی 
برای یک کارگر ایجاد ش��ود به س��ادگی 
قطع همکاری می کنن��د و مطالبات هم 
قطع می شود. وی ادامه داد: از تولید داخل 
حمایت کنید ن��ه اینکه ب��ا واردات مواد 
معدنی که در کش��ور هم تولید می شود، 
در کارگاه های معدنی را یکی یکی ببندید. 
در حال حاضر گفته می ش��ود ذوب آهن 
به عن��وان مهم ترین مش��تری س��نتی 
زغال س��نگ کرمان ماه هاست که بدهی 
خود را به ش��رکت زغال س��نگ پرداخت 
نکرده اس��ت و به همین دلیل هم حقوق 
کارگران پرداخت نش��ده است. نگرانی ها 
درباره سرنوش��ت صنعت زغال سنگ در 
حالی ادامه دارد که تا 2 سال قبل، نگرانی 
درباره عدم راه اندازی معادن ثبت شده بود اما امروز 
نگرانی ها به بس��ته ش��دن پی در پی معادنی که تا 
چند ماه قبل فعال بوده اند ختم می ش��ود. حالا هم 
بعد از چند روز پیگیری در حالی مس��ؤولان دولتی 
سکوت کرده اند که نمایندگان از پیگیری ها و نتایج 
این پیگیری ها س��خن می گویند و گفته می ش��ود 
قرار اس��ت یک ماه حقوق از 7 م��اه حقوق معوقه 
پرداخت شود! نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس 
و نماینده مردم زرند و کوهبنان در گفت وگو با مهر 
اظهار داشت: معادن زغال سنگ کرمان در راستای 
اش��تغالزایی و همچنین پویا بودن صنعت فولاد در 
کشور بسیار تاثیرگذارند. حس��ین امیری با انتقاد 
از واردات زغال س��نگ اف��زود: در حالی که ظرفیت 
تولید با کیفیت بالا در کش��ور مهیاست دولت باید 
تعرفه های واردات را آنقدر بالا ببرد که دیگر شاهد 
واردات نباشیم. وی رکود صنعت زغال سنگ را ناشی 
از رکود در صنعت فولاد دانس��ت و افزود: زغال در 
واقع زیرمجموعه صنعت فولاد است و هم اکنون با 
افت صنعت فولاد شاهد تعطیلی معادن هستیم و 
آنهایی هم که فعال هستند با تاخیر حقوق کارگران 
را می پردازند. امیری خواستار پرداخت طلب شرکت 
زغال سنگ شد و ادامه داد: در این صورت مشکلات 

رفع می شود.

واردات بی رویه زغال سنگ از چین و تعطیلی معادن کشور ادامه دارد
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شتابدراجرایپروژههایسازمان
عمرانتبریز

مدیرعامل س��ازمان عمران تبریز از شتاب در 
اجرای پروژه های س��ازمان عمران تبریز خبرداد. 
مهندس حس��ین منیری فر با اع��لام این مطلب 
اف��زود: خوش��بختانه در ماه های اخی��ر با تلاش 
شبانه روزی مجموعه سازمان عمران تبریز، شاهد 
اجرای پروژه های عمرانی و خدماتی در سطح شهر 
تبریز هستیم. وی در ادامه سخنان خود با اشاره 
به اجرای پل عابرپیاده و موتوررو پارک بهاران به 
عب��اس میرزا گفت: مدت پیمان این پروژه ۴ ماه 
و دوره تضمین 2۴ ماه بوده که ش��اهد پیشرفت 
فیزیکی 2۰ درصدی آن هستیم. وی خاطرنشان 
کرد: پی  کنی و حفاری ش��مع های فونداس��یون 
انجام ش��ده و بتون ریزی شمع های تمام محورها 
به اتمام رسیده و لاشه چینی فونداسیون در حال 
اجراست. مهندس منیری فر در ادامه سخنان خود 
به پروژه مقبره الشعرا اش��اره کرد و ادامه داد: این 
پ��روژه نیز ب��ا 2۰ درصد پیش��رفت در حال اجرا 
بوده و در حال حاضر ش��اهد  اجرای صفحه های 
ذوزنق��ه ای، آرماتوربن��دی در زیرزمین، تیرهای 
اصل��ی و فرعی و مونتاژ و جوش��کاری خرپاهای 

سالن همایش هستیم.  

سیمکارتگردشگرهمراهاول
دردستانتورلیدرهایبینالمللی

همزمان با هفدهمین کنوانس��یون جهانی 
راهنمایان گردشگری، تورلیدرهای برتر جهان با 
سیمکارت گردش��گر همراه اول در ایران حضور 
دارند. مراس��م افتتاحیه هفدهمین کنوانسیون 
جهان��ی راهنمایان گردش��گری، با حضور دکتر 
روحانی رئیس جمهوری کش��ورمان در س��الن 
اجلاس س��ران برگزار شد. رئیس جمهور در این 
مراسم با اشاره به اینکه ایران به جهانیان نشان داد 
کشور صلح و دوستی است، گفت: دیگر نمی توان 
بین ملت ها دیوار کشید؛ امروز روز همسایگی در 
جهان است و فناوری ارتباطات فاصله ها را کمتر 
کرده اس��ت.۳۵۰ راهنمای گردش��گری از ۵۰ 
کشور در هفدهمین کنوانسیون جهانی راهنمایان 
گردشگری به مدت ۹ روز در ایران حضور دارند و 
اپراتور اول با توجه به همکاری با سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، با سیمکارت 
گردشگری به ارائه خدمات مبتنی بر موبایل به 

گردشگران می پردازد.

سمنانآذربایجان غربی
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اهمیتآموزشهایپیشدبستانی
درموفقیتدورهابتدایی

مع��اون آم��وزش ابتدای��ی آموزش وپرورش 
اس��تان سمنان از پوشش ناخالص ۹8 درصدي 
دوره پیش دبس��تاني در اس��تان و کسب رتبه 
نخس��ت کش��ور خبر داد. غفارمحمدی با بیان 
اینکه تاثیر آموزش هاي پیش از دبستان در تامین 
آمادگي های ذهني، جس��مي، رواني و کس��ب 
مهارت ه��اي لازم در پذی��رش و موفقیت دوره 
ابتدایي اهمیت مهمی دارد، اظهار داشت: توسعه 
کمي و کیفي پیش دبستاني یکي از اساسي ترین 
راهبردهاي ارتقاي سطح کیفي سایر دوره هاي 
تحصیلي و انسداد مبادي بي سوادي و جلوگیري 
از ترک تحصیل دانش آموزان است. وی با اشاره 
به اینکه استان با پوشش ناخالص ۹8 درصدي 
پیش دبس��تاني، رتبه نخست کش��ور را به خود 
اختصاص داده اس��ت، گفت: ضریب پوش��ش 
ناخالص پیش دبستانی نسبت به سال گذشته 6 

درصد رشد داشته است.  

بررسیراهکارهایمدیریتمصرف
گازدراستانگلستان

در جلس��ه ش��ورای هماهنگ��ی  مدیریت 
بحران اس��تان که با حضور معاون هماهنگی 
امور عمرانی استاندار، مدیر کل مدیریت بحران 
اس��تان و اعضای ش��ورای هماهنگی مدیریت 
بحران گلس��تان  تش��کیل ش��د، راهکارهای 
مدیریت مص��رف گاز و اقدامات ض��روری در 
زمان افت احتمالی گاز مورد بحث و بررس��ی  
قرار گرفت. در همین راستا  مهندس  صفرعلی 
جمال لیوانی، مدیرعامل گاز گلستان  گزارشی از 
روند مصرف گاز استان  در بخش های مختلف 
و وضعیت  فشار گاز ارائه کرد و انجام تمهیدات 
مناس��ب و اقدامات اساسی در زمینه مدیریت 
مصرف  بهینه و ایمن  از گاز طبیعی برای گذر 
از فصل سرما را حائز اهمیت خواند. وی در ادامه 
ضمن تش��کر از مدیران دس��تگاه های اجرایی 
اس��تان  به نقش مهم آنه��ا در زمینه مدیریت 
مصرف اشاره کرد و گفت: لازم است سازمان ها 
و نهاده��ا همچنان  ب��ه ادامه همکاری   با این 
ش��رکت  توجه داشته باشند و به ادارات  تحت 
مدیریت خود  توصیه های ضروری را ابلاغ  کنند 
ت��ا با کمک و یاری هم بتوانیم از افت احتمالی 

فشار گاز جلوگیری کنیم. 

گلستان

ادامه از صفحه اول
مث�ال دوم - مگ��ر در ورای 
تصادف خونین ایستگاه هفت خوان که مجری ۹۰ 
تنها و تنها بسنده به یک ابراز تسلیت کرد، ما متوقع 
بودیم گریبان وزیر راه را بچس��بد؟! و برای ایشان 
نسخه اس��تعفا بپیچد؟! ما با همه نقدهایی که به 
آقای آخوندی داریم، آیا آن ایام، از مجری ۹۰ انتقاد 
کردیم که چرا لااقل جواب آن »جمله بیمه ای« را 
نداد؟! نقد ما به سیاست های این دولت، البته چون 
از زاویه حق است، کاملا هم محترم است لیکن این 
مهم، دلیل نمی ش��ود که چون برخورد قطارها در 
دولت اعتدال و همراه با کوهی ندانم کاری و حرف 
نادرست و ناراست بوده، پس متوقع باشیم از مجری 
یک برنامه فوتبالی که با ساز سیاست برقصد! نخیر! 
دع��وای ما و دعوی ما مبنی ب��ر »کفایت مدیران 

رسانه ملی« است و بس!
مثال ه��ا را زدیم؛ حالا برویم س��روقت همین 
»کفایت«! آنکه خودش را مدیر یک س��ازمانی - 
هر سازمانی- می خواند، علی القاعده حرف حساب 
این یادداش��ت را کاملا می فهمد، مگر آنکه مدیر 
باش��د لیکن بی کفایت! القصه! تمام پروپاگاندای 
رسانه ای دشمن، بعد از حادثه دلخراش پلاسکو، 
تمام و کمال به صحنه آمدند تا از این آب گل آلود، 
ماهی منویات ش��وم خود را صید کنند! یکی در 
دوگانه مسخره و مضحک »مدافع حرم« و »مدافع 
مردم« دمید که البته با آشکارشدن زوایای دیگری 
از زندگی شهدای آتش نشان، معلوم شد »شهدای 
جمهور« جملگی ه��م مدافع حرمند، هم مدافع 
م��ردم. دیگری ام��ا آمد و تمام قص��ور و تقصیر 
را متوجه همان ش��هرداری کرد که از قضا، قبلا 
احتمال بروز حادثه پلاسکو را به مقامات مربوط 
من جمله وزارت کار، گوشزد کرده بود! من در این 
متن اما قصدی برای دفاع از آقای قالیباف ندارم؛ 
حرف حسابم این است که آیا مدیران صداوسیما، 
متوجه ادامه همان خط تبلیغاتی دشمن، آن هم 

۴۵ دقیقه تمام، یعنی اندازه یک نیمه فوتبال، آن 
هم در یک برنامه مش��خصا فوتبالی، آن هم ذیل 
رس��انه ملی خودمان نیس��تند؟! اگر در ماجرای 
تص��ادف قطارها، عملکرد آخوندی به مجری ۹۰ 
ربطی نداش��ت و نباید هم می داش��ت، اینجا هم 
مجری مد نظر باید نمایش��گر کفای��ت مدیران 
صداوس��یما می ش��د، نه علایق سیاسی خود که 
از قضا، همیش��ه و هم��واره همخ��وان با همان 
پروپاگاندایی بوده است که ش��رح دادیم! آیا این 
مهم، برای مدیران ان شاءالله با کفایت صداوسیما، 
ب��ه محل مداق��ه و موضع دغدغه تبدیل نش��ده 
ک��ه چرا در برنامه هر جایی ۹۰، هرگز به فس��اد 
فیفا اش��اره هم نمی شود اما برای تکه انداختن به 
حس��ین رضازاده یا دوبهم زن��ی میان فلان مربی 
بوم��ی با بهم��ان بازیکن، لازم باش��د حتی وقت 
اضافه هم از مدیر ش��بکه طلب می کند؟! شبیه 
این پرس��ش، صدها مورد می توان ردیف کرد اما 
با عرض معذرت از مدیران صداوسیما، لاجرم باید 
بگوییم همه این پرسش ها، گریبان کفایت ایشان 
را گرفته! همین برنامه ۹۰ زمان دولت اسبق هم 
بود، منتهای مراتب، رئیس اسبق صداوسیما، اگر 
اصولگراتر از مدیر بعدی و بعد از او نبود، لااقل این 
ب��ود که ملتفت اهمیت »کفایت« برای اداره یک 
سازمان باشد و مثلا نحوه تعامل با مجری مذکور را 
بداند! آن ایام هم دوشنبه ها، بساط به راه بود لیکن 
ماشین ۹۰ هرگز به ماشین جلویی یعنی ماشین 
نظم و نسق صداوسیما نمی کوبید و حد و حدود را 
رعایت می کرد! آن هم زمان دولت اسبق! »پیاده 
نش��و، منم!« یعنی با عرض معذرت از بزرگواران، 
مجری ۹۰، برنامه خود را بزرگ تر از صدا و سیما 
فرض می کند! و می بینیم که سالیانی است دارد 
همین فرض را می کند! به عنوان مثال، پرداختن 
به موضوع آبخوری ورزش��گاه ها، بس��تگی به این 
دارد که مج��ری ۹۰، با رئیس جمه��ور وقت، به 
قول معروف، حال می کند یا نه! برای او، سیاست 

خودش مهم است، نه سیاست س��ازمان! تازه! با 
این همه سیاس��ت بازی آمیخته ب��ه بدترین نوع 
لمپنیس��م، چنان ادعای عدم ورود به سیاست را 
دارد که تو گویی با مجری محجوب برنامه »سمت 
خدا« طرفی! واضح است این نوشته، نافی تبحر و 
توانایی عادل فردوس��ی پور در هر دو امر گزارش و 
اجرا نیست، چه اینکه راقم این سطور، قدم زدن در 
وادی فوتبال را سالیانی پیش از قلم زدن در میدان 
مطبوعات، آغاز کرده بود اما لگد هر دوشنبه شب 
به س��پر و چ��راغ و آینه و فرمان و دس��ت فرمان 
ماشین صداوسیما، اولا چیزهایی نیست که با یک 
»تذکر« اصلاح شود! ثانیا این حس ناخوشایند را 
در ضمیر س��ایر مجریان و گزارشگران رسانه ملی 
به وجود می آورد که گویا با بلیه »تبعیض« دست به 
گریبانند! چندی پیش، مجری یک برنامه اجتماعی 
می گفت: ب��رای ما آنقدری که در حوزه اجتماعی 
محدودیت وج��ود دارد برای مجری ۹۰ در حوزه 

سیاسی محدودیتی نیست.
***

هم��ه جای دنیا، دوربین گران سراس��ری را به 
ش��رط تعهداتی در اختیار مجری می گذارند و در 
صورت تخطی مکرر مجری از این تعهدات، سازمان، 
»تذکر« نمی دهد، بلکه »عم��ل« می کند و برای 
چند صباحی، میان »مجری« و »دوربین« فاصله 
می اندازد بلکه میان »کفایت« و »مدیریت سازمان« 
افتراق نیفتد! در تمام عمرم، به این واضحی متنی 
ننوشته ام آقای علی عسکری! برای دوشنبه شب های 
س��ازمان شما، کروکی خوبی بود! ماشین عقبی را 
پیش از شما بدعادت کرده اند! 2 هفته سوئیچ را از 
او بگیرید؛ دیگر به سازمان شما نخواهد زد! حتی 
در س��ازمان فوتبال هم فقط »ج��ام« نمی دهند! 
کارت زرد و قرمز هم هست! وقتی مجری شما، هر 
دوشنبه شب، با سیاست، دوپینگ می کند، لاجرم 
در جواب تذکرتان، تنها به همین وجیزه بس��نده 

می کند: »پیاده نشو، منم!«

نگاه

کروکی دوشنبه شب ها!

ارتباطات
نما

وعدهپرداختتماممعوقاتکارگرانزغالسنگکرمانتاپایانسال
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی و نماینده مردم کرمان اعلام کرد یک ماه حقوق معوق 
کارگران شرکت زغال سنگ کرمان پرداخت شده است. به گفته نماینده مردم کرمان و راور پرداخت تمام 
معوقات حقوق و عیدی کارگران شرکت زغال سنگ کرمان تا پایان سال جاری با توافق صورت گرفته انجام 
می شود. محمدرضاپورابراهیمی خبر داد پرداخت 100 میلیارد ریال از مطالبات شرکت زغال سنگ کرمان 
توس�ط شرکت ذوب آهن اصفهان تا اوایل هفته آینده آغاز می شود. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی از پرداخت تمام معوقات حقوق و عیدی کارگران زغال سنگ کرمان تا پایان سال جاری 
خبر داد و اظهار کرد تا 9 بهمن ماه 95، 100 میلیارد ریال از مطالبات ش�رکت زغال س�نگ کرمان توسط 

شرکت ذوب آهن اصفهان در قالب یک ماه حقوق به کارگران این شرکت پرداخت می شود. 
حالا باید منتظر ماند و دید این مشکل به صورت ریشه ای حل می شود یا اینکه چند ماه دیگر باز هم باید 

گلایه های کارگران را بشنویم و در انتظار آغاز مجدد جلسات نمایندگان مجلس باشیم.


